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وزیر اســبق بازرگانی با اشاره به کاستی های موجود در کانال مالی 
اروپا و ایران اعلام کرد حتی دولتمردان هم به این نتیجه رسیده اند که 

مشکلات کشور با FATF حل نمی شود. 
یحیی آل اســحاق در گفت وگو با خبرگزاری فارس، در پاســخ به این سؤال 
که چرا دولت مشکلات مختلف اقتصادی را به عدم پیوستن به کنوانسیون هایی 
نظیر FATF و CFT نســبت می دهد، گفت: خط مشی دولت روحانی از دوره 
اول این بود که اگر مسائل خارجی را حل کنیم مسائل داخلی هم حل می شود. 
وی افــزود: الان نظر وجدان عمومی جامعه این اســت کــه این راه جواب 
نمی دهد و خودشان هم این را قبول کرده اند اما به طور صد درصد به این مسئله 
نرسیده اند که این راه جواب نمی دهد. وزیر اسبق بازرگانی ادامه داد: بنابراین فکر 
می کنند اگر پله پله مسائل FATF و پالرمو و غیره حل شود باریک راهی برای 
حل مشکلات خواهند یافت؛ بنابراین هنوز به طور کامل از این فرضیه نبریده اند. 
آل اســحاق اضافه کرد: فرض کنید یک خودرو با سرعت 90 کیلومتر در ساعت 
در حال حرکت اســت که به ناگهان در مقابل خود کوهی را مشــاهده می کند؛ 
راننده این خودرو دو راه بیشتر ندارد یا اینکه باید با کوه برخورد کند یا اینکه با 
همان سرعت دور بزند البته راه سومی هم است و اینکه راننده تصور کند در کنار 
کوه یک جاده باریک وجود دارد که اگر از آن مسیر برود کوه را رد خواهد کرد. 
وی بــا بیان اینکه دولــت اکنون این گونه فکر می کند که برای عبور از این 
مسیر یک باریک راه وجود دارد، گفت: بنابراین تصور دولت بر این است که آن 
راه باریک اروپاست و اگر مسائل را با اروپا حل کند به مرور مشکلات حل می  شود.

وزیر اسبق بازرگانی با بیان اینکه راه درست دور زدن با سرعت از کوه است، 
افزود: این دور زدن کار هر کســی نیســت و افرادی که اکنون کابینه را تشکیل 
داده اند افرادی نیستند که توان این دور زدن را داشته باشند و وسیله آن را هم 
ندارند. ضمن اینکه در راه باریک هم آن چیزی که تصور می کنند وجود ندارد. 

آل اسحاق با اشــاره به کانال مالی SPV یا اینستکس بیان کرد: ایجاد این 
کانــال مالی یکی از روش های اروپاییان برای دور زدن تحریم های آمریکا بوده و 
این کانال ویژه مالی به این ترتیب تعریف شــده که پولی که به این کانال وارد 
می شود برای خرید کالاهای غیرتحریمی از جمله غذا و دارو صرف شود در حالی 
که در این کانال پولی وجود ندارد.  وی افزود: سازوکاری برای انتقال پول به این 
کانال وجود ندارد، ضمن اینکه اروپا این سیســتم را مربوط به بخش خصوصی 
کرده و گفته شرکت هایی که ریسک معامله با ایران در مقابل تحریم های آمریکا 
می پذیرنــد وارد معامله کالاهای غیر تحریمی! از طریــق این کانال مالی ویژه 
می شوند. وزیر اسبق بازرگانی ادامه داد: این اتفاقات در حالی است که بر اساس 
برجام موافقت شد تا 2/5 تا سه میلیون بشکه نفت ایران خریداری شود و اکنون 

می بینیم چنین اتفاق نیفتاده است.

آل اسحاق: 

 دولتی ها هم قبول دارند
 مشکلات با FATF حل نمی شود!

تسلیت
سرکار خانم دکتر ایران اصلانی و همسر محترم شما

آقای دکتر داریوش حمیدیان
فوت والده مکرمه شــما را تســلیت عرض نموده از خداوند متعال طلب 
مغفرت برای عزیز ســفرکرده و صبر و شــکیبایی برای شــما و ســایر 

بازماندگان مسئلت می نمایم.
از ساری نصراله قاسمی و همسر

گفت:  دانشگاه  اقتصاد  اســتاد  یک 
اقتصــاد مقاومتی می توانــد 80 درصد 

تحریم های داخلی کشور را از بین ببرد.
به گزارش خبرگزاری تســنیم، حجت الله 
عبدالملکی؛ درباره وضعیت اقتصادی کشــور 
اظهارداشت: فقط 20 درصد مشکلات اقتصادی 
مرتبط با تحریم ها است. کار اقتصاد مقاومتی از 

بین بردن 80 درصد تحریم های داخلی کشور است.
وی ادامه داد: گرانی 97 از زمستان 96 با افزایش قیمت دلار شروع شد. طبق 
محاســبه ها، تورم افزایش قیمت دلار در اقتصاد ما الان باید 12/5 درصد باشد. 
تورم ســنگین امروز ناشی از توهم افزایش قیمت هاست. این باعث می شود همه 
با هم قیمت هایشــان را بالاتر ببرند. ریشه های این تورم، خروج آمریکا از برجام، 
بازگشت تحریم ها و اجرای تحریم های جدید است ولی ریشه واقعی این تلاطم ها، 
اجرای اقتصاد دلاریزه ایران از پیش از انقلاب تاکنون و خلق نقدینگی ســنگین 
است. ریشه دیگر شرطی شدن اقتصاد نسبت به خبر تحریم هاست. بزرگ نمایی 
این خبرها بیشتر توسط خود مسئولان انجام شد؛ آنجایی که گفتند برجام همه 
مشکلات اقتصادی را حل می کند و حتی آب خوردن ما هم وابسته به برجام است.
این اســتاد اقتصاد افزود: در اقتصاد دلاریزه ایران یک چاشنی به اسم خبرِ 
تحریم هــا عمــل می کند و بمب بزرگ نقدینگی را منفجر کرده و بر ســر همه 
بخش های اقتصاد کشور آوار می کند. امروز 70 درصد نقدینگی کشور دست حدود 
40هزار نفر است. معتقدم این فضا قابل مدیریت است و باید سه اقدام انجام دهیم. 
اول مدیریت روانی اقتصاد، دوم مدیریت بازار ارز و سوم مدیریت نقدینگی است. 
روان اقتصاد کشــور دست رسانه ها و مدیران کشور است اما در کشور ما همان 
رسانه ها هم بازتاب دهنده نظرات مدیران هستند. در مدیریت روانی اقتصاد باید 

شاهد صداقت مسئولان و خودداری از التهاب آفرینی باشیم که اینطور نیست.
عبدالملکی ادامه داد: در مدیریت بازار ارز باید شاهد مدیریت تقاضا و مدیریت 
عرضه باشیم. وقتی ارز 4200 تومانی معرفی می شود باید دستگاه اجرایی نظارتش 
را جدی تر کند که واردات ها به درســتی انجام شود و عرضه هم مطابق واردات 
انجام شــود اما این اتفاق هنوز هم نیفتاده اســت. ما باید از ظرفیت صرافی های 
کشــور استفاده کنیم درحالی که همان روزهای اول همه آنها را تعطیل کردیم. 
صرافی های ایران متخصص جابجایی پول های بین المللی هستند و جوری کارشان 

را بلدند که هیچ آمریکایی و وزارت خزانه داری آمریکا متوجه آن نمی شود! 
این اســتاد اقتصاد دانشگاه گفت: باید روی حساب های پر پول و بزرگ که 
70 درصد نقدینگی کشور را تشکیل داده اند قواعد مشخصی وجود داشته باشد. 
یعنی مثلا اگر حساب طرف 100 میلیارد تومان پول دارد و ناگهان یک چک 50 
میلیاردی قرار است از آن خارج شود، بانک مرکزی باید شفاف بداند که آن پول 
قرار است صرف چه چیزی شود. البته با ممانعت از بنگاه داری بانک ها به راحتی 

می توان مشکل آوار نقدینگی را تا حدود بسیار زیادی حل کرد.

کوتاه اقتصادی

افزایش تلاش کشورهای مختلفی  از  پس 
چون روسیه و چین برای حذف دلار از مبادلات 
تجاری، خبرگزاری اسپوتنیک اعلام کرد هند و 
ژاپن هم با برقراری سوآپ ارزی، راه جدیدی 

برای کاهش سلطه دلار باز کرده اند. 
به گزارش خبرگزاری فارس به نقل از اسپوتنیک، 
سال گذشــته میلادی بسیاری از کشورها به دلیل 
اقدامات خصمانه آمریکا و استفاده ابزاری این کشور 
از دلار به ســمت اتخاذ تدابیری در راستای کاهش 
وابستگی به این ارز در مبادلات تجاری خود رفتند. 
هنــد و ژاپن هم با امضای یک قرارداد ســوآپ 

ارزی دوجانبــه جدید میــان بانک های مرکزی دو 
کشــور توافق سال گذشته سوآپ ارزی 75 میلیارد 
دلاری را به طور رســمی فعال کردند. این توافق در 
سفر نخست وزیر هند به ژاپن در اکتبر سال 2018 
به عنوان مکانیزم پرداخت مبادلات خارجی بین دو 

کشور ایجاد شد. 
وزارت اقتصاد هند طی بیانیه ای اعلام کرد: این 
توافق روح یک شراکت قوی و زمینه همکاری های 
استراتژیک در آینده بین دو کشور است                                                                . این همکاری 
مالی به تقویت مناسبات اقتصادی بین هند و ژاپن 

منجر خواهد شد. 

گفتنی است، با اعمال تحریم های آمریکا، هند با 
مشکل در پرداخت پول به شرکای تجاری خود نظیر 

روسیه، ایران و ونزوئلا روبه رو شده است. 
همچنین؛ طی ســال گذشــته میلادی تلاش 
محسوسی از سوی روسیه برای حذف دلار از مبادلات 
این کشور انجام شده بود، چنانچه ولادیمیر پوتین، 
رئیس جمهور روســیه پنج ماه قبــل با بیان اینکه 
»در حال رفتن به سمت حذف دلار از اقتصاد خود 
هســتیم«، اعلام کرد: »ما این کار را فقط به خاطر 
تضعیف دلار انجــام نمی دهیم بلکه ما می خواهیم 

امنیت خود را تامین کنیم.«

در همین زمینه وزارت اقتصاد روسیه اعلام کرد،  
قصد دارد تا سال 2024 وابستگی اقتصاد این کشور 
به دلار را تا حد زیادی کاهش دهد و ســه ماه بعد 
هم اعلام شد دولت روسیه با هدف حمایت از واحد 
پول ملی این کشور یعنی »روبل« اعلام کرد دلار را 

از معاملات نظامی خود حذف می کند. 
لازم بــه ذکر اســت، در آبان ماه ســال جاری 
خورشــیدی هم پاکستان و چین با صدور بیانیه ای 
مشــترک در پایان نشست هیئت های دو کشور در 
پکن از تجــارت دوجانبه با ارز محلی به جای دلار 

آمریکا خبر دادند.

اسپوتنیک: هند و ژاپن توافق دوجانبه حذف دلار را فعال کردند

عضو کمیسیون تلفیق بودجه 98 مجلس شورای 
اسلامی گفت: بیش از 90 درصد از بودجه کل منابع 

کشور برنامه ریزی اساسی ندارند.
محمدحسین حســین زاده بحرینی با بیان اینکه هزار 
هزار میلیارد تومان نیز متعلق به یارانه پنهان در حامل های 
انرژی است، اظهار داشت: هر سال این مبلغ تکرار می شود 
و تنها 500 هزار میلیارد تومان اســت که مجلس در مورد 
آن فکر می کند و از این مبلغ 62 هزار میلیارد تومان صرف 
ساخت و ساز و عمران می شود و مابقی آن بودجه ای است 
که تکلیف آن از قبل مشــخص است؛ مثلا بخش عمده آن 

را حقوق می دهیم.
وی افزود: بنابراین بخش بســیار کوچکی از بودجه در 
حال مدیریت اســت و مجلس و دولت درباره بخش بزرگی 
یا به عبارتی بیش از 90 درصد از بودجه کل منابع کشــور 
برنامه ریزی اساســی ندارند. می توان گفت قسمت بودجه 

حامل های انرژی رهاســت و 
در قسمت بودجه شرکت های 
کافی  دقت هــای  هم  دولتی 

وجود ندارد.
تلفیق  کمیســیون  عضو 
دربــاره اینکــه چرا مســئله 
چگونگی اختصــاص یارانه ها 
حل نمی شود، گفت: باید پاسخ 
این سؤال را در اقتصاد سیاسی 

کشور جست وجو کنیم، متاسفانه دولت و مجلس در مقاطع 
خاصی حساسیت افراطی نشان می دهند. 

بحرینــی اضافه کرد: معمــولا تصمیمات مهم باید در 
زمانی گرفته شــود که دولت یا مجلــس نگرانی از آینده 
نداشــته باشند اما چینش انتخابات به گونه ای است که هر 
کدام در یک سال نگران آینده هستند و شاید این یکی از 

دلایلی اســت که مقام معظم 
رهبری تغییرات ساختاری را به 
شورای هماهنگی سران ارجاع 
دادند تا از حلقه تصمیم گیری 

بسته خارج شویم.
باشــگاه  گــزارش  بــه 
خبرنگاران جــوان، وی ادامه 
داد: در هیــچ کجای دنیا فرار 
مالیاتی به صفر نرسیده است، 
جزو کشور هایی هســتیم که فرار مالیاتی زیادی را شاهد 
هســتیم. اصل بر صحت اظهارات مودیان است مگر اینکه 
خلاف آن ثابت شــود، دســتگاه های پوز در مغازه ها نقش 
صنــدوق مکانیزه فــروش را ایفا می کنــد، بانک مرکزی 
تراکنش های بالای پنج میلیارد را به سازمان امور مالیاتی 

گزارش می دهد.

عضو کمیسیون تلفیق مجلس با  اشاره به اینکه تخصیص 
14 میلیارد دلار ارز ترجیحی برای کالاهای اساسی در سال 
آینده منطق اقتصادی ندارد و دلیل پذیرفتن آن به وسیله 
دولت و مجلس دغدغه های اجتماعی آن است، گفت: تصور 
غلطی وجود دارد که البته این تصور اکنون بسیار کمرنگ 
شده اســت و آن اینکه اگر ارز 4200 تومانی را در ابتدای 

زنجیره تزریق نکنیم تورم سنگین ایجاد خواهد شد.
بــه گفته بحرینی، ما در چند ماه گذشــته ارز 4200 
تومان تزریق کردیم، اما شاهد تورم هم نیز بودیم لذا تورم 
ریشه های مختلفی دارد، طبق آخرین گزارش بانک مرکزی 
ما در کالا هایی کــه ارز 4200 تومانی به آنها تعلق گرفته 
شاهد تورم بیشتری هستیم. این نماینده مجلس بیان کرد: 
اینکه چرا مجلس و دولت اختصاص 14 میلیارد دلار برای 
تامین کالاهای اساســی در بودجه سال 98 را تکرار کردند 

جز توهم تورم، منطق دیگری ندارد.

عضو کمیسیون تلفیق بودجه:

90 درصد بودجه کشور برنامه ریزی اساسی ندارد

مدیرعامل ســازمان راهداری و حمل و نقل 
جاده ای گفت: قیمت بلیت اتوبوس برای ایام نوروز 
در راستای ایجاد ترددهای یکسر خالی حداقل ۲0 

درصد افزایش می یابد. 
به گزارش خبرگزاری فارس،  عبدالهاشــم حسن نیا 
در حاشیه گردهمایی رؤســای ادارات راهداری و حمل 
و نقل جاده ای با محوریت هماهنگی ســفرهای نوروزی 
اظهارداشــت: حدود ۳400 نقطه پر حادثه در جاده های 
کشور داریم که 1500 نقطه رفع شده و بقیه آشکارسازی 

شده است.
 وی دربــاره قیمت بلیــت اتوبوس در ایــام نوروز 
اظهارداشــت: در راســتای جبران تردد یک سر خالی 
قیمت بلیت هــا حداقل 20 درصد افزایش می یابد که از 

25 اسفندماه این نرخ ها اعمال می شود.
مدیرعامل ســازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای 
با بیان اینکه قیمت یک دستگاه اتوبوس افزایش یافته و 
تا 1/5 میلیارد تومان هم رســیده است، اظهارداشت: در 
خصوص تأمین لاستیک مشکلی نداریم و در ماه های اخیر 

لاستیک به وفور تولید یا وارد شده است.
حسن نیا با بیان اینکه 90 درصد مسافرت ها در کشور 
توســط ناوگان جاده ای انجام می شود، گفت: پیش بینی 
می کنیم امســال ســفرهای زیارتی و سیاحتی افزایش 
می یابد ضمن آنکه در ســال جاری یک میلیون وسیله 

نقلیه شخصی افزایش پیدا کرده و موجب افزایش تقاضای 
سفرهای خانوادگی می شود.

وی افزود: در راستای خدمات دهی بهتر در ایام نوروز، 
ارتقاء سطح جاده ها و بهسازی کیفیت آنها در زیرساخت 
در دستور کار قرار گرفت. در حوزه ناوگان هم بر قیمت ها 

کنترل خاص داریم تا از سقف مجاز معین شده بالاتر نرود. 
ضمن اینکه مجتمع هــای خدماتی رفاهی در ایام نوروز 
خدمات زیادی به مسافران می دهند که تلاش می کنیم 

بر خدمات آنها نظارت کنیم.
مدیرعامل ســازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای 
بر ساماندهی امداد خودروها تأکید کرد و گفت: این کار 
تخصص ســازمان راهداری است در حالیکه امدادخودرو 

امروز تحت حاکمیت وزارت صنعت قرار دارد.
حســن نیا ادامه داد: حدود دو هزار دستگاه ناوگان 
امداد خودرو در جاده های کشور فعال هستند اما میزان 
شــکایتی که از آنها می شــود رقمی بسیار زیادتر از این 
میزان است که نشان از مشکلات آنها دارد که امیدواریم 
در ســال آینده ساماندهی امداد خودروها تعیین تکلیف 
شوند و تحت مدیریت واحد و سیستم هوشمند قرار گیرند.

وی افزود: طرح نوروزی از 20 اســفند آغاز و تا 20 
فروردین ســال آینده ادامه دارد. ضمن آنکه با توجه به 
بارندگی های امسال بخشی از سطح جاده ها و آسفالت ها 

تخریب شده که باید بهسازی شود.

معاون وزیر راه و شهرسازی خبرداد 

افزایش حداقل 20 درصدی قیمت بلیت اتوبوس در ایام نوروز

* محمدعلی فرخ مهر؛ رئیس  اتحادیه هتل ها و هتل آپارتمان در گفت وگو 
با  باشگاه خبرنگاران جوان، با بیان اینکه افزایش قیمتی برای پایان سال 
بــرای هتل و هتل آپارتمان ها نداریم اظهار کرد: تخفیف ۵0 درصدی از 
۲8 اســفندماه تا ۱۳ فروردین ماه برای مسافران نوروزی درنظر گرفته 
شده است. وی با  اشاره به تبلیغات گســترده ای که برای هتل و هتل 
آپارتمان ها در تهران انجام شده و تا این لحظه رزرو های چندانی در این 
هتل ها صورت نگرفته اســت، اظهار کرد: باتوجه به این تبلیغات هنوز 
۱0 درصد اقامت ها هم پر نشده است. فرخ مهر با بیان اینکه بین ۳۵ تا 
۴0 درصد هتل آپارتمان ها پر شده است، تصریح کرد: ۶0 درصد از این 

ظرفیت هنوز خالی است.
* معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: هم اکنون حدود 25 میلیون واحد مسکونی 
در کشــور وجود دارد که بین ۳0 تا 40 درصد آنها فرســوده هستند. به گزارش 
خبرگزاری تسنیم، مازیار حسینی اظهار کرد: این ساختمان ها به لحاظ لرزه ای و 
سازه ای نیاز به بازسازی و نوسازی دارند. در عین حال باید حداقل تقاضای سالانه 
600 هزار واحد به دلیل ازدواج نیز به این میزان افزوده شود که همه این ها حاکی 
از تقاضای بالا به تامین مســکن اســت. وی افزود: در سال های گذشته به دلیل 
ســاخت و ساز پایین تر از میزان واقعی آن، تقاضای انباشته پنج تا شش ساله ای 
ایجاد شــده اســت که مشــکلاتی را در موضوع اجاره بها رقم زده، که البته باید 

گفت کنترل این امر در دست وزارتخانه نیست. 
* رئیس  امور ساختارهای سازمانی سازمان اداری واستخدامی با بیان اینکه 
900 هزار پســت ســازمانی دولتی داریم، گفت: حذف قائم مقامی و برخی 
دیگرازپســت ها و معاونت ها و دانشکده های کاربردی در دستور کار است. 
علیرضا شاهپری در گفت و گو با خبرگزاری مهر،  افزود: در حال حاضر مباحث 
مربوط به اصلاح ساختار سازمانی، کوچک سازی ومتناسب سازی دولت از 
سوی سازمان اداری و استخدامی کشور در حال پیگیری است. طبق ماده ۲8 
قانون برنامه ششم توسعه باید حجم دولت ۱۵ درصد کاهش یابد که تا پایان 
سال جاری باید پنج ۵ درصد محقق شود. البته مدارس دولتی استثنا هستند.

مدیر اجرایی مســکن مهر شهر جدید پردیس از تحویل سند پنج 
برگی در تمامی زون های فاز ۱۱ )کوزو(این شهر خبر داد. 

علی اصغــر جاودان فر در گفت و گو با خبرگزاری فارس با  اشــاره به اینکه بر 
اســاس تمهیدات در نظر گرفته شده از سوی مدیرعامل شرکت عمران پردیس 
و پیرو مذاکرات انجام شــده با مدیران شرکت کوزوی ترکیه درخصوص امضای 
قراردادهای پنج برگی در تمامی زون های فاز 11 گفت: خوشبختانه این مذاکرات 
جواب داد و متقاضیان فاز 11 مسکن مهر پردیس که آورده مالی خود را تکمیل 
کرده اند در زون های پنج گانــه)1-2-۳-4 و 5( طبق برنامه ای که اعلام خواهد 

شد می توانند به شرکت عمران مراجعه و سند 5 برگی خود را تحویل بگیرند.
وی بــا بیان اینکه فاز 11 دارای ۳۳ هزار و ۳۳5 واحد و یکی از بزرگ ترین 
پروژه هایی مســکونی کشور است خاطر نشــان کرد: قراردادها در همه زون ها با 
قید فوریت در حال پرینت اســت و بر اساس اولویت های اعلامی تحویل مالکان 
خواهد شــد. به گفته مدیراجرایی مسکن مهر شهر جدید پردیس، تحویل سند 
مســتلزم تکمیل آورده نهایی از ســویی متقاضیان تا سقف 29 میلیون و 757 

تومان هزار تومان است.
جاودان فر با تاکید بر اینکه متقاضیانی که آورده خود را در زون های پنج گانه 
فاز 11 تکمیل نکرده اند هر چه سریع تر نسبت به تکمیل آورده نهایی خود اقدام 
کنند ادامه داد: سند پنج برگی مسکن مهر پردیس برای عیان املاک به خریداران 
عرضه می شــود و شامل عرصه نخواهد بود پس بنابراین متقاضیان منتظر اعلام 
جدول زمان بندی و اطلاعیه اولویت های تحویل قرارداد پنج برگی از سوی شرکت 

عمران پردیس باشند.

هزینه بازسازی سوریه حدود ۳88 میلیارد 
دلار برآورد می شــود، ظرفیتــی که با حضور 
سازنده ایران، اقتصاد دو کشور را با توسعه هر 

چه بیشتری همراه خواهد ساخت.
به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، کشور سوریه 
در دهه های گذشته همواره از هم پیمانان و دوستان 
صمیمی و نزدیک نظام جمهوری اســلامی ایران به 

شمار می رفته است.
در طول جنگ شــش ساله ســوریه با گروه های 
معاند، بســیاری از زیرســاخت های این کشور ویران 
و شــبکه های آب و فاضلاب، بیمارستان ها، مدارس، 
دانشگاه ها، واحد های مســکونی، نیروگاه های برق و 
حتی بخشی از چاه های نفت و گاز این کشور به تلی 

از خاک تبدیل شد.
برآورد های سازمان ملل نیز موید این واقعیت است 
که بازسازی سوریه، قریب به ۳88 میلیارد دلار هزینه 
در بر خواهد داشت، عدد و رقمی که در صورت حضور 
ایران در عرصه سازندگی این کشور، همچون دوران 
جنــگ و مقابله با هجمه خونین گروه های جنایتکار 
تکفیری، اقتصاد ایران را با تحولات جدی، شکوفایی 

و رونق قابل توجهی همراه خواهد ساخت.
استقبال سوری ها

آنچنانکه اخبار منعکس شــده در رسانه ها نشان 
می دهد، بشار اسد، رئیس جمهور سوریه عنوان کرده، 
باید شــرکت های ایرانی در روند و پروســه بازسازی 
سوریه در اولویت قرار گیرند و در شرایطی که بسیاری 
از کشــور ها همچون ترکیه، چین و... درصدد حضور 
جدی در بازســازی این کشور هستند، تا در سایه آن 
منافع اقتصادی حداکثری مورد نظر خویش را تامین 
کنند، در اولویت قرار گرفتن شــرکت های ایرانی در 
حوزه بازسازی سوریه فرصتی مناسب و مغتنم، برای 
تسریع شکوفایی و توســعه اقتصادی ایران به شمار 

می رود.
چندی پیش، عدنان محمود؛ سفیر سوریه در ایران 
با اشاره به اهمیت توافقات تجاری میان تهران و دمشق 
بر موضوع اولویت شرکت های ایرانی در فرایند بازسازی 

سوریه تاکید کرد.
بر اساس اخبار موجود، در آینده ای نزدیک معاون 
اول رئیس جمهور به سوریه سفر خواهد کرد، سفری 
که به تبع می باید در کنار دســتاورد های سیاسی و 
امنیتی زمینه و بســتر تحقق موفقیت های اقتصادی 

برجسته ای را برای ایران، فراهم آورد.
سفیر ســوریه در ایران هم در ارتباط با این سفر 
عنوان کرده، اراده و خواســت دولت سوریه بر تقویت 
روابط استراتژیک با جمهوری اسلامی ایران و حرکت 
به سمت همگرایی اقتصادی میان دو کشور است و به 
واقع عزم دولت سوریه بر این امر استوار است تا بخش 
خصوصی ایران، در تمامی مراحل بازســازی سوریه 

همکاری و مشارکت لازم را لحاظ کند.
پیش تــر از ایــن نیز، حمــوده یوســف صباغ؛ 
رئیس مجلس ســوریه نیــز در دیدار بــا علی اکبر 
ولایتی، مشــاور مقام معظم رهبری گفته بود، روند 
ســازندگی سوریه باید بصورتی محقق شود که ایران 
یکی از شرکای اصلی در بازسازی سوریه بعداز جنگ 

محسوب شود.
مجموعه اظهار نظر های مقامات ســوری بیانگر 
علاقه وافر آنها به حضور ایران در امر سازندگی سوریه 
است، اما این سؤال مطرح است که ایران تا چه میزان 
از چابکــی و پویایی لازم بــرای حضور حداکثری در 
حوزه بازسازی و آبادانی سوریه، به معنای واقعی کلمه 

و بصورتی عملیاتی و اجرایی برخوردار است.
مراودات تجاری ضعیف

بنابر مطالعات انجام شــده، ایران یکی از شرکای 
اصلی تجاری با سوریه محسوب می شود که البته رقم 
این مراودات و مناســبات تجاری آنچنانکه باید قابل 

توجه و برجسته به نظر نمی رسد.
بنابر بررسی های انجام شده در سال 1۳95، واردات 
سوریه از ایران به نسبت کل واردات این کشور، حدود 
هشت و ســه دهم درصد برآورد شده که طبعا عدد 

چندان قابل توجهی به نظر نمی رسد.
عمده اقلام صادراتی ایران به ســوریه مشــمول 
فعــال،  مخمر هــای  اوره،  بهداشــتی،  شــیرآلات 

شیرخشــک های صنعتی، مکمل هــای دارویی، آرد 
گندم، روغن های ســبک و... می شود و عمده واردات 
ایران از کشــور مذکور نیز به فســفات، زیتون، نخ، 
ضایعات باتری، پارچه، اســید های چرب، مصنوعات 

پلاستیکی، ورقه های داغ زنی و... معطوف می شود.
با همه این اوصاف، سوریه یکی از 40 کشور جهان 
محســوب می شود که بر اســاس رده بندی سازمان 
توسعه تجارت، در اولویت نخستِ بازار هدف تجارت 

با ایران قرار دارد.
در این میان، برخی کارشناسان معتقدند، به رغم 
روابط بسیار نزدیک سیاسی و امنیتی تهران با دمشق، 
ســطح و عمق روابط اقتصادی طرفیــن، به فراخور 
ظرفیت های بالقوه موجود، کافی به نظر نمی رســد و 
می بایــد در این حوزه نیز، روابط فی ما بین، به مانند 

حوزه های سیاسی، امنیتی و نظامی ارتقاء پیدا کند.
چنــدی پیش، کیوان کاشــفی، رئیس شــورای 
بازرگانی ایران و ســوریه در گفت و گویی با رسانه ها، 
اظهار کرد: سطح روابط اقتصادی ما به نسبت سطح 
روابط سیاســی بسیار اندک است که به نظر می رسد 
این نقیصه یک حلقه مفقوده در روابط بین المللی ما 

محسوب می شود.
فرصتی برای بخش خصوصی

کاظم صدیقی؛ یکی از فعالان حوزه تولید مصالح 
ساختمانی، با اشاره به مشکلات اقتصادی مراکز تولیدیِ 
مصالح ســاختمانی ایران در سالیان اخیر اظهار کرد: 
رکود حاکم بر بخش مســکن، مشکلات بسیاری را 
برای تولیدکنندگان مصالح ساختمانی ایجاد کرده و 
در چنین شرایطی، حضور فعالان این حوزه در سوریه، 
فرصتی ویژه و مغتنم برای مرتفع سازی مشکلات و 

نارسایی های اقتصادی این بخش محسوب می شود.
در 24 مردادماه امســال، حســین عرنوس، وزیر 
مسکن سوریه نیز، در نشستی با هیئت اقتصادی ایران 
از ورود بخش خصوصی کشــورمان در روند بازسازی 
مناطق ویران شــده خبر داد و پیرو این نشست مقرر 
شد بخش خصوصی ایران پروژه ساخت ۳0 هزار واحد 
مســکونی در استان های حُمص، ادَلبَ و دمشق را در 

دستور کار قرار دهد.
علی اصغر محمدی نامــور؛ یکی از فعالان حوزه 
تولید مواد غذایی ضمن اشاره به توانمندی های ایران 
در بخــش صنایع غذایی اعلام کــرد: در حال حاضر 
تولیــدات ایــران در بخش مذکــور از ضریب کیفی 
مطلــوب و مرغوبی برخوردار هســتند که در صورت 
انعقــاد توافقنامه های مقتضــی، می توان بخش قابل 
توجهی از بازار مذکور در سوریه را، در سایه تولیدات 

ایرانی، به دست آورد.
وی افــزود: یکی از الزامــات تحقق چنین امری، 
به تســهیل حمل ونقل هوایی معطوف می شــود که 
به تبع به دلیل تســریع فرآینــد زمانی نقل و انتقال 
محصولات غذایی، امکان صادرات بخش قابل توجهی 
از محصولات، از خاک ایران به کشــور سوریه محقق 

خواهد شد.
حسین سلاح ورزی؛ نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران 
نیز در گفت و گویی با رسانه ها، در تشریح عمده ترین 
کانون هــای مورد نظر بخش خصوصــی ایران برای 
فعالیت اقتصادی و عمرانی در خاک ســوریه، گفت: 
صنعت ساختمان، پل سازی، راهسازی، صنایع مرتبط 
با سیمان، فولاد، کاشی، سرامیک، راه اندازی تاسیسات 
آب، برق و تعمیر مراکز بهداشتی و درمانیِ سوریه، از 
نمونه حوزه هایی به شمار می رود که بخش خصوصی 
بر روی آن تحقیق کرده و بنا دارد با برنامه ریزی لازم 

در این زمینه ها ورود کند.
ضرورت انعقاد پیمان پولی دوجانبه

انعقاد پیمان پولی دو جانبه میان ایران و سوریه 
نیز، از دیگر مواردی است که از مدت ها پیش مطرح 

شده، اما تاکنون عملیاتی نشده است.
در این خصوص حســن دانایی فرد، دبیر ســتاد 
توسعه روابط اقتصادی با عراق و سوریه اعلام کرده که 
آماده استفاده از پول های ملی و تاسیس بانک مشترک 
با سوریه هستیم. وی نیز معتقد است ظرفیت تجاری و 
اقتصادی میان ایران و سوریه بیش از رقم فعلی است 
و باید از این ظرفیت به نحو شایسته و هر چه مطلوب 

تری استفاده شود.

فرصت 388 میلیارد دلاری بازسازی سوریه پیش روی اقتصاد ایران

استاد اقتصاد:

80 درصد مشکلات اقتصادی 
داخلی است

یک مسئول مطرح کرد

آغاز تحویل سندهای ۵ برگی
 فاز ۱۱ مسکن مهر پردیس

مجلس  اقتصادی  رئیس کمیسیون 
گفت: مابه التفاوت نرخ ارز ترجیحی که 
ماهانه ۵00 هزار تا یک میلیون تومان 
می شود، به طور مســتقیم به هر نفر 

داده شود.
به گــزارش خبرگــزاری خانــه ملت، 
محمدرضا پور ابراهیمی درباره نحوه تخصیص 
ارز به کالاهای اساسی اظهارداشــت: سرانه 

مابه التفاوت نرخ ارز ترجیحی تا نرخ بازار آزاد باید در قالب اعتبار به مردم پرداخت 
شــود. وی با  اشاره به ارجاع بند مربوط به نحوه تخصیص ارز به تامین کالاهای 
اساسی به کمیسیون تلفیق بودجه سال 98، افزود: پیشنهاد شده دولت در اقلام 
کالاهایی که می تواند نظارت داشته باشد و قیمت کالاها همان قیمتی بوده که با 
نرخ ارز ترجیحی اختصاص یافته با همان روش قبلی به تامین این کالاها ادامه 
دهد، به عنوان مثال ممکن است سیستم نظارتی بر توزیع دارو امکان پذیر باشد، 

البته باید در این حوزه دولت نظر خود را اعلام کند.
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس با بیان اینکه در برخی اقلام دولت نظارت 
کافی نداشته یا شیوه نظارت منطقی بر آن حاکم نیست، ادامه داد: در این شرایط 
پرداخت ارز و خرید کالای گران توسط مردم منطق ندارد و استمرار این مسیر 

در حوزه اقتصادی قابل پذیرش نیست.
پورابراهیمی تاکید کرد: اگر دولت می تواند قیمت کالاهایی که با ارز دولتی 
وارد و تولید شــده را در خرده فروشی ها با همان نرخ ارز ترجیحی به مردم ارائه 
کند، مجلس استمرار این روش را می پذیرد، در غیر اینصورت ادامه روش فعلی 
در تامین کالاهای اساسی امکان پذیر نیست. وی با بیان اینکه پیشنهاد شده که 
سرانه مابه التفاوت نرخ ارز ترجیحی با سامانه نیما یا سنا به عنوان وجه اعتباری 
در اختیار مردم قرار گیرد، اظهار داشت: براین اساس مردم کالای مورد نیاز خود 
را خریداری کرده و مابه التفاوت قیمت را از محل خط اعتباری که برای هر فرد به 
صورت جداگانه در نظر گرفته شده پرداخت می کنند. رئیس کمیسیون اقتصادی 
مجلس با تاکید بر اینکه ســرانه مابه التفاوت نــرخ ارز ترجیحی تا نرخ بازار آزاد 
باید به مردم اعطاء شود، افزود: اگر مابه التفاوت نرخ ارز ترجیحی با نرخ ارز نیما 
محاسبه شود حدود 50 هزار میلیارد تومان و با نرخ ارز سامانه سنا حدود 100 
هزار میلیارد تومان می شود که سرانه سالانه مابه التفاوت نرخ ارز ترجیحی با سامانه 
نیما بیش از شش میلیون یعنی ماهانه 500 هزار تومان و با نرخ ارز سامانه سنا  
12 میلیون تومان یعنی ماهانه یک میلیون تومان می شود. پورابراهیمی با بیان 
اینکه این وجه اعتباری باید به تمام مردم ایران پرداخت شود، تصریح کرد: براین 
اســاس قیمت ها نیز بر اســاس مکانیزم عرضه و تقاضا محاسبه می شود که این 
رقمِ 500 هزار یا یک میلیون تومان، اعتباری بوده که به هر فرد داده می شود تا 

کالاها را خریداری کنند و به آنها وجه نقد پرداخت نمی شود.

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس:

دولت یارانه کالاهای اساسی را 
به صورت غیر نقدی به مردم پرداخت کند

یک کارشــناس اقتصادی، وضع مالیات بر عایدی مسکن را برای 
حفظ انگیزه فعالیت های مولد ضروری دانست.

به گزارش خبرگزاری فارس، مرتضی زمانیان درباره ضرورت اجرای مالیات بر 
عایدی سرمایه گفت: یکی از ضرورت های وضع این مالیات در شرایط فعلی کشور 
حفظ انگیزه فعالیت های مولد است زیرا درآمد ناشی از فعالیت های مولد مترتب بر 
پرداخت مالیات بوده اما کسب درآمد از طریق سفته بازی معاف از مالیات است.

وی افزود: از ســوی دیگر اعمال مالیات بر عایدی ســرمایه در مواردی که 
ارزش املاک به دلیل ایجاد زیرساخت و یا کالاهای عمومی افزایش می یابد نیز 
ضروری به نظر می رسد. به طور مثال اگر ساخت یک بوستان از منابع عمومی 
منجر به افزایش قیمت املاک یک منطقه شــود، بخشی از افزایش قیمت آن 

املاک در هنگام فروش از این طریق به منابع عمومی باز خواهد گشت.
مدیر گروه اقتصاد اندیشکده حکمرانی شریف درباره نقد مربوط به هجوم 
نقدینگی به بازارهای موازی اظهار کرد: وضع مالیات بر عایدی سرمایه به دلایل 
مشابهی در بازارهایی چون سهام، سکه و ارز نیز قابل اعمال است. از بعُد عدالت 

مالیاتی نیز سایر بازارها باید مشمول مالیات بر عایدی سرمایه شوند.
زمانیان با اشاره به ابهام فرار نقدینگی و خروج سرمایه از بازار مسکن با اعمال 
این پایه مالیاتی گفت: این دست تبعات محدود به نقدینگی جاری گروهی از 
ســفته بازان بخش مسکن بوده که به نظر نمی رسد حجم زیادی نسبت به کل 
اقتصاد کشور داشته باشد. از این رو هر چند بسیاری از انتقادات ذکر شده پشتوانه 
دقیق کمّی ندارد، اما در عین حال باید توجه کرد که مشکلات سایر بازارها نیز 
باید با تمهیداتی در خود آن بخش ها درمان شود و نباید توقع داشت که بخش 

مسکن مشکل تمامی بخش های اقتصاد را به دوش بکشد.
وی بــا انتقاد از رویکرد وضع این مالیات در همه بازارها یا هیچ کدام تأکید 
کرد: این نگاه که به خاطر تاثیر یک بخش بر سایر بازارها باید از انجام اصلاحات 
در آن بخش چشم پوشی کرد به توقف و قفل شدن فرایند اصلاحات اقتصادی 

منجر خواهد شد.
این کارشــناس اقتصادی افزود: اگر اصلاحات گســترده در تمام بخش ها 
ممکن نیست، باید از یک بخش آغاز کرد و اصلاحات در سایر بخش ها را نیز در 
گام های بعدی مورد توجه قرار داد. ضمن آنکه سیاست های مکمل دیگری برای 
کنترل خروج ســرمایه و سفته بازی در سایر بازارها وجود دارد که می توان این 
سیاست ها را به طور همزمان به کار گرفت تا مشکلی در سایر بازارها ایجاد نشود.

زمانیان در مورد زیرساخت لازم برای اجرای مالیات بر عایدی سرمایه ادامه 
داد: برخلاف این نقل رایج که اجرای این پایه مالیاتی نیازمند زیرســاخت های 
پیچیده و یا سامانه هایی مانند حدنگاری )کاداستر( است، اجرای این مالیات به 

هیچ وجه نیازمند چنین زیرساخت هایی نخواهد بود.
گفتنی اســت مالیات بر عایدی ســرمایه در بیش از 180 کشور جهان در 
حال اجراست. طرح مالیات بر عایدی سرمایه در بخش مسکن در تیرماه امسال 
با امضای بیش از 100 نفر از نمایندگان مجلس اعلام وصول شــد. کلیات این 
طرح در کمیسیون اقتصادی مجلس به تصویب رسیده و جزئیات آن در حال 

بررسی است.

کارشناس اقتصادی:

مالیات بر عایدی مسکن
 انگیزه تولید را حفظ می کند

مدیر اجرای طرح ساختمان پلاسکو گفت: بیش از 
۵0 درصد گودبرداری ساختمان جدید پلاسکو به پایان 

رسیده و خاک برداری در حال انجام است.
به گــزارش مرکز روابط عمومی و اطلاع رســانی بنیاد 
مستضعفان، پروژه ساخت پلاســکوی جدید پس از فراز و 
نشیب فراوان و هماهنگی با دستگاه های مسئول سرانجام در 

مهرماه سال 97 آغاز شد.
محمد سعیدی   کیا، رئیس بنیاد مستضعفان، چندی پیش 
با توجه به آغاز کار و پیشرفت آن تاکید کرد: پروژه به گونه ای 
برنامه ریزی شــده است که پلاسکوی جدید تا مهر سال 99 

به بهره برداری برسد. 
همچنین مدیر اجرای طرح ســاختمان پلاسکو درباره 
آخرین وضعیــت این پروژه گفت: خاکبرداری ســاختمان 
پلاســکو با قوت در حال انجام اســت و امیدواریم تا پایان 
 اســفندماه بتوانیم کار خاک برداری را به پایان برســانیم.

علی رحیمی درباره فعالیت هایی که هم اکنون در محل پروژه 
پلاســکو در حال اجرا است، اظهار داشت: با توجه به نگرانی 
واحد های تجاری اطراف و احتمال آسیب رسیدن به سازه های 
اطراف سایت پلاسکو برای اجرای عملیات گودبرداری از روشی 

جدید موسوم به TOP-DOWN استفاده کردیم.
وی یادآور شــد: چهل و هشــتمین و در واقع آخرین 
ســتون محافظ در عمق ۳2 متری زمین کار گذاشته شد و 
به همین دلیل ســرعت حفاری تا رسیدن به تراز منفی 28 
 متری زمین با سرعتی بیشتر از قبل صورت خواهد پذیرفت
مدیر اجرای طرح ســاختمان پلاســکو با اشــاره به شرایط 
ترافیکــی منطقه و ازدحام جمعیــت در ایام ماه های پایانی 
ســال، اضافه کرد: با وجود محدودیت ها ی ترافیکی منطقه 
12 توانســتیم تاکنون حدود 9 هزار متر مکعب خاکبرداری 
کنیم و بــرآورد می کنیم 12 هزار متر مکعب دیگر نیز باید 

خاکبرداری صورت پذیرد.

بنیاد مستضعفان اعلام کرد

پیشرفت ۵0 درصدی گودبرداری  پلاسکوی جدید
وزیر صنعت، معدن و تجارت از صدور مجوز 
لازم برای واردات مرغ به جهاد کشاورزی خبر 
داد و گفت: واردات گوشت تا زمانی که شاهد 
تعادل عرضه و ثبات قیمت در بازار نباشــیم، 

ادامه دارد. 
به گزارش تسنیم ، رضا رحمانی افزود: با توجه 
به برنامه ریزی های انجام شــده و دغدغه دولتی ها، 
مجوز لازم به وزارت جهاد کشــاورزی برای واردات 

مرغ داده شده است.
وی با اشــاره به اینکه تنظیم بازار مواد غذایی و 
اقلام اساسی به عهده وزارت جهاد کشاورزی است، 
عنوان کرد: هدف صدور مجوز برای واردات مرغ به 

جهاد کشاورزی کنترل نوسانات بازار است.
رحمانی تولید مرغ در مرغداری های کشــور را 
بیش از نیاز مصرفی دانســت و افزود: در نشستی با 

حضــور معاون اول رئیس جمهور مصوب کردیم که 
گوشت های موجود در بنادر ترخیص شوند و در این 

زمینه دیگر مشکلی وجود ندارد.
وزیر صنعــت، معدن و تجارت بیــان کرد: هر 
محمولــه موجود در بنادر بیش از 20 هزار تن بوده 
که با ورود به بازار شاهد تعادل عرضه و ثبات قیمت 

در بازار هستیم.
وی اضافــه کرد: واردات مــواد اولیه، قطعات و 
ملزومــات تولید به مناطــق آزاد و ویژه بدون ثبت 

سفارش  و به صورت آزاد تصویب شده است.
وی با بیان اینکه واردات باید مربوط به اقلام اولیه 
باشد، عنوان کرد: در برخی استان ها برای صادرات 
در زمینه تســویه ارزی مشکلاتی دارند که در ازای 
آن می توانند برای خود و کســانی که ثبت سفارش 

کردند واردات کنند.

وزیر صنعت:

  مجوز واردات مرغ صادر شد
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